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Pozvánka na připravované akce

25. 12. 2021  Vánoční koncert    kostel sv. Vavřince
18.–19. 12. 2021 Výstava Betlémů a vánočních pohlednic  obecní restaurace
25.–26. 12. 2021 Výstava Betlémů a vánočních pohlednic  obecní restaurace

2022
1.–2. 1.  Výstava Betlémů a vánočních pohlednic   obecní restaurace
8. 1.   Tříkrálová sbírka    Hluk
15.–16. 1.  Celostátní výstava chovatelů   sportovní hala
 poštovních holubů 
19. 2.  Rodičovský ples    sportovní hala
27. 2.  Slovácko sa nesúdí    městské kino  
Akce mohou být z důvodu aktuální epidemické situace zrušeny.
Podrobné informace naleznete na www.mestohluk.cz
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ÚVODNÍ SLOVO

Slovo starosty
Milí občané,
píši vám tento úvodník mezi druhou a třetí nedělí ad-

ventní v  den, kdy se v  církvi slaví svátek Panny Marie. 
Bez Panny Marie by nebyl malý Ježíšek a nebyly by ani 
Vánoce, kterými si každoročně připomínáme jeho naro-
zení v městě Betlémě. Matka Ježíše Krista nás svým živo-
tem učí k tichosti a pokoře, jež nás má provázet po celou 
dobu adventní, abychom dosáhli vnitřní klidu a radosti 
nejenom v následující době vánoční, ale po celý příští rok 
a nejlépe po celý náš život.   

To, co poslední dva roky prožívá naše společnost a celý 
svět kolem nemoci COVID-19, by nás nemělo rozdělovat 
a diskriminovat, ale naopak spojovat a stmelovat jak v rovině celé společnosti, tak 
v rovině mezilidských vztahů, jež jsou hlavní adventní aktivitou naší hlucké farnosti. 
Co všechno nám covid zkomplikoval, a ještě zkomplikuje, nemá smysl zmiňovat, ale 
zasáhl snad do každé oblasti lidského života. Je zcela zřejmé, že s covidem bude naše 
společnost žít i nadále a že se v různých vlnách může vracet a jeho vliv na další život 
společnosti bude větší, než jsme předpokládali. Proto bychom měli tuto skutečnost 
každý osobně přijmout a pochopit, že jedinou cestou pro život společnosti je naučit 
se žít s covidem při maximálním zachování svobody a odpovědnosti každého z nás 
k sobě i k ostatním. 

Příští rok 2022 bude pro město Hluk rokem velkých investic, neboť zahájíme dvě 
důležité stavby (rekonstrukci tvrze, rekonstrukci kanalizace a ČOV), jejichž rozpočet 
přesáhne 100 milionů korun. Nebylo lehké tyto projekty připravit a nebude lehké 
je zrealizovat. Stavby budou dokončeny v průběhu roku 2023. Obě stavby jsou ne-
postradatelné pro budoucnost města, ale i pro vás občany či generace následující. 
V příštím roce nás na podzim čekají i komunální volby. Buďme velmi zodpovědní 
v tom, koho budeme na kandidátní listiny nominovat a koho pak budeme volit. 

Prosím, buďme vnímaví, co všechno se ve městě Hluk buduje, co se mění, co se 
plánuje, a neposuzujme aktuální dění očima a smýšlením z 80. či 90. let minulého 
století, nebo naopak pohledem lidí, kteří žijí a pracují ve vyspělých zemích s vysokou 
životní úrovní; prosím, buďme ve svých úsudcích a vyjádřeních především spraved-
liví a objektivní. Prosím, abyste si více vážili práce ostatních, především práce, která 
nejde fyzicky vidět, ale je prací prospěšnou pro nás všechny.   

Ale teď rychle zpět k vánoční atmosféře. Přeji vám, ať opět zakusíte dětskou radost 
u rozsvíceného vánočního stromečku s množstvím dárků. Přeji vám otevřené oči pro 
Boží lásku, ať můžete lépe vnímat a chápat své okolí, přeji vám odvahu přispět k pro-
měně světa rozdáváním dobra, přeji vám pokoj a Boží požehnání a také potřebné 
zdraví a úspěšný rok 2022. 

                                                    To vše vám přeje s celým svým kolektivem starosta 
Martin Křižan



4

4 / 2021

Rekonstrukce tvrze 
Současný vývoj v  plánování rekon-

strukce tvrze počítá se zahájením sta-
vebních prací v únoru 2022. V současné 
chvíli probíhá dvoukolové výběrové říze-
ní na dodavatele stavby. 

Rekonstrukce obsahuje, jak již bylo 
mnohokrát řečeno a  psáno, 2 projek-
ty: první se týká energeticky úsporných 
opatření, druhý řeší celkovou rekon-
strukci tvrze (zahrnuje nádvoří a  zadní 
prostranství od ulice Okluková).

Rozpočet obou projektů přesahuje 
částku 50 mil. Kč včetně DPH. Na ener-
geticky úsporná opatření je přislíbena 
dotace 5 mil. Kč z programu OPŽP Mi-
nisterstva životního prostředí.

Počátkem prosince jsme podali žádost 
na Ministerstvo místního rozvoje, odkud 
očekáváme dotaci až ve výši 20 mil. Kč. 

Současný stav tvrze v  oblasti tope-
ní a  přívodu pitné vody a  kanalizace je 
v  havarijním stavu. I  kdybychom byli 
neúspěšní při přidělení dotace, je nutné 
s rekonstrukcí začít, neboť provoz by mu-
sel být zastaven. Předpokládaná doba re-
alizace rekonstrukce je minimálně 1 rok. 
Vše bychom chtěli mít zrekonstruováno 
do letní sezóny 2023.

Z důvodu zablokování sálů vlivem sta-
vebních prací chce město Hluk přichystat 
ke kulturním a společenským akcím pro-
story obecní restaurace a hasičárny.

Geofyzikální průzkum 
Po celou dobu starostování se stále více 

seznamuji s  chováním spodních vody 
v  oblasti centra našeho města. S  tímto 
souvisí i vlhkost v suterénu obecních bu-
dov – základní škola, dům dětí a mláde-
že, DPS či bývalý komunál.

Všechny tyto podněty mě vedly k nut-
nosti zjistit, jak se chovají spodní vody 
v  těchto lokalitách. Důvodem je nejen 
revitalizace bývalého Penkova statku, ale 
také plánování rekonstrukcí nebo nové 
stavby v rámci centra města. 

Výstupem geofyzikálního měření, kte-
ré bude probíhat po celý kalendářní rok, 
je zjistit, kudy nám proudí podzemní 

z roku 2011 byla realizovatelná.
Na studii se intenzivně pracuje, ovšem 

odkrývá jeden problém za druhým. Na-
vrhnout totiž novu místní komunikaci 
tak, aby se propojila s  ulicí Vinařskou, 
Květnovou, Novoveskou či Na Konečné 
a Mladou, je velkým oříškem pro projek-
tanty dopravních staveb. Vyřešení nebu-
de nijak lehké. 

Dle aktuálního sdělení investora, který 
chtěl budovat supermarket na příjezdu 
od Kunovic, se stavba odkládá z důvodu 
nevykoupení všech pozemků nutných 
pro zábor stavby.

Dokud nebude úspěšně zpracována 
studie „Hluk – západ“, kterou plánova-
ná výstavba supermarketu znovu oživila, 
změna č. 2 Územního plánu Hluk nebude 
ze strany pořizovatele (což je ORP Uher-
ské Hradiště) akceptována.

Penkův statek
S  ohledem na již zmíněný hydrogeo-

logický průzkum má současné vedení 
v plánu navrhnout projekt, který by řešil 
demolici severní a východní části statku 
(část naproti bývalého komunálu a  část 
od kostela), čímž by mohlo dojít k napří-
mení ulice Sokolská vzhledem k ulici Vy-
šehradská, změnou dispozice ulice Kos-
telní (kolem kostela), která by se napojila 
naproti domu s pečovatelskou službou na 
ulici Sokolskou. 

Dvůr statku plánujeme revitalizovat do 
podoby parku, a  pokud to hydrogeolo-
gové doporučí, mít na tomto území malé 
jezírko, které by nám pomohlo vyřešit 
chování spodních vod. Západní křídlo 
Penkova statku plánujeme prozatím za-
chovat.

Čistírna odpadních vod 
(ČOV)

Doplnění stokové sítě, modernizace 
a  intenzifikace ČOV města Hluk je pro-
jekt, o  kterém v  listopadu t. r. obdrželo 
město Hluk informaci od Ministerstva 
zemědělství, že projet bude zařazen mezi 
projekty, které budou podpořeny do-
tačním titulem. Podmínkou je doložení 

Aktuálně z jednání rady města a zastupitelstva

ZASTUPITELSTVO

vody, v jakých výškách a kterými směry. 
Záměrem je s  těmito údaji dále praco-
vat a  co nejvíce zajistit lepší podmínky 
pro stávající budovy z  hlediska vlhkosti 
a u nových budov udělat taková opatření, 
která by vlhnutí budov zabránila. Aktu-
álně jsou měřicí technikou osazeny dvě 
studny, měření je prováděno v  základní 
škole a v městském kině. Snímá se výška 
hladiny a teplota v závislosti na srážkách.

Mříž nahrazena skleně-
nými posuvnými dveř-
mi

Na jednom z minulých zasedání zastu-
pitelstva byla některými členy zastupitel-
stva diskutována pracovní doba a úřední 
hodiny městského úřadu. Dle mínění 
některých zastupitelů je úřad stále za-
mknutý a  není možné se do něj dostat. 
Po diskuzi a z důvodu obecného mínění 
a  zkvalitnění komunikace s  občany se 
vedení města rozhodlo tuto situaci řešit 
zabudováním automatických dveří s dál-
kovým vrátným do jednotlivých kance-
láří. V budoucnu budou dveře naprogra-
movány podle úřední doby městského 
úřadu včetně přestávek – v tuto dobu se 
budou automaticky otevírat všem. Mimo 
úřední dobu budou mít občané možnost 
se přes automatického vrátného dovolat 
do jednotlivých kanceláří, kde mohou 
vyřídit své požadavky. Toto nové opatře-
ní s sebou přináší mnohé výhody v době 
covidových opatření, ale také energetické 
úspory v případě instalace klimatizace. 

Změna č. 2 Územní plán 
Hluk

Pilířem této změny je územní studie 
„Hluk – západ“. Tato studie má vyře-
šit dopravní napojení starého a  nového 
Lánu v blízkosti suchého poldru ve smě-
ru od Kunovic. Současně má studie řešit 
vedení místní komunikace a  dispozice 
budoucích inženýrských sítí tak, aby ob-
last navržená pro stavbu rodinných domů 
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všech nezbytných dokumentů zahrnující 
především podepsanou smlouvu o  dílo, 
vybraný stavební dozor či autorský do-
zor. Na přípravě tohoto projektu se vel-
mi intenzivně pracuje a předpokládáme, 
že smlouva bude podepsána do Vánoc 
tak, abychom mohli na jaře 2022 obdr-
žet rozhodnutí o získané dotaci. Opět se 
bavíme o projektu přes 50 mil. Kč s DPH 
a  dobou realizace cca 1 rok. Očekávaná 
dotace z Ministerstva zemědělství je 50 % 
z uznatelných nákladů, ale hledáme i dal-
ší zdroje financování.

Příští rok 2022 bude velmi náročný ne-
jen co se týká realizace staveb (tvrz, ČOV, 
kanalizace), ale také zajištění financování 
těchto akcí v  krátkém časovém období 
2022 a částečně roku 2023 tak, abychom 
stačili plnit mandatorní výdaje v rozpoč-
tu a zároveň být schopni akce dokončit.

Obě akce (tvrz a ČOV) se připravovaly 
3 roky a  již za samotnou dobu přípravy, 
odhaduji prodražení těchto akcí kolem 
30 %.

Všechny skupiny došly k podobnému zá-
věru – jakékoliv úpravy by byly v této fázi 
pouze kosmetické a nevyřešily by vzniklé 
problémy (absence světla, medování, po-
stupné odumírání). Jediným řešením je 
postupná výměna stávajících dřevin na 
základě návrhu projektanta.

Vzhledem k  výsledkům šetření je zá-
měrem současného vedení města v příš-
tím roce navrhnout novou výsadbu.

Martin Křižan, starosta

Městský hřbitov – nové 
toalety

Od poloviny října mohou návštěvníci 
městského hřbitova využívat nově vybu-
dované toalety na místě staré márnice.

ZASTUPITELSTVO

Problematika vysaze-
ných líp, hlohů a sakur

Vedení města čas od času obdrží ústní 
stížnosti občanů na vysázené lípy, usy-
chající hlohy a  přerostlé sakury podél 
ulice Hlavní. 

Poslední stížnost občanů na vysázené 
lípy se opírá o tzv. medování, které zapří-
čiňují mšice. Medování způsobuje zne-
čištění, zejména polepení zaparkovaných 
vozů, fasád rodinných domů a  jejich 
oken. Intenzita medování je závislá na 
klimatických podmínkách daného roku 
a tím množství mšic na jednotlivých stro-
mech. Tedy, je-li vlhko, jsou mšice přem-
nožené, tím je medování vyšší. 

Další stížnosti na usychající hlohy 
a  přerostlé sakury, které stíní nejen ob-
čanům v  domech, ale zastiňují i  veřejné 
osvětlení, řešily nejen komise zeměděl-
ská a životního prostředí, ale byli přizvá-
ni také specialisté v  oboru – arboristé. 

Nový stolní kalendář Hluk 2022
Přílohou posledního vydání Hluckých novin v roce 2021 je 

kalendář s fotografiemi současného Hluku. Při plánování své-
ho týdenního programu tak můžete poznávat spolkový život 
v našem městě, seznamovat se s angažovanými osobami a při-
pomínat si akce, které se v našem městě pravidelně konají. Stej-
ně jako v minulém roce, i letos tisk kalendáře finančně zaštítili 

hlucké firmy a podnikatelé, za což jim náleží poděkování. Jejich 
seznam naleznete na šesté straně kalendáře. Věřím, že i v letoš-
ním roce udělá občanům radost. 

Zdeněk Botek, místostarosta
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hledových kvalit lokality a zlepšení krajinného rázu. Krom tůní 
zde bylo vybudováno také rozsáhlé broukoviště a hadník.

Díky pochopení města bylo umožněno, aby naše organizace 
ČSOP Hluk pokračovala v tvorbě tůní a mokřadel v korytě po-
toka až po Miliovy louky. Tímto počínáním se snažíme dostat 
údolí potoka do stavu přírodě blízkého jako před 55 lety, kdy 
tady tekl potůček s čistou studenou vodou a za límec vám pada-
ly pouze rosničky… 

Stanislav Krejčiřík

Tůně v Zatrávničí
Voda v krajině pomalu mizí. Vysychají potoky, studánky, sni-

žují se hladiny rybníků a také hladina spodní vody. Časy, kdy 
jsme jako kluci pili z potůčků při svých toulkách po Kobylici, 
jsou dávno ty tam. Potůčky, které z Kobylice kdysi tekly, jsou 
vyschlé a nebo téměř vyschlé. Ochránci přírody v Hluku se roz-
hodli tento stav alespoň trochu změnit a vybudovali nové tůně 
v Zatrávničí. Malé vodní nádrže vznikly na místech, kde před 
55 lety byla jedna velká tůň až skoro rybníček. Tenkrát byl ještě 
vody dostatek…

Tůně, které pomohou vytvořit přirozené prostředí pro vod-
ní živočichy, ochranáři vybudovali na území města s  pomocí 
hlucké firmy Hukotrans, spol. s  r.o., za což jí patří velký dík. 
Dále musíme poděkovat společnosti Dolňácko, a.s. Hluk za je-
jich kladný přístup při budování tůní, brigádníkům nejen z řad 
ochránců přírody a členům oddílu judo Hluk při tvorbě skry-
tých fotostanovišť (přenášet 250 až 300 kg těžké klády není žád-
ná sranda…). 

Na ploše 300 m2 byla vytvořena soustava průtočných i neprů-
točných tůní. Vytvořené tůně poskytnou přirozené podmínky 
nejen pro rozvoj vodních a mokřadních rostlin, které jsme do 
tůní vysadili, ale budou sloužit i jako napajedlo pro zvěř a ptá-
ky, a to i v období sucha. Dojde tak k rozvoji nejen vlhkomilné 
vegetace a rozmnožování obojživelníků, ale také k zlepšení po-

Tříkrálová sbírka 2022 bude po roční 
přestávce opět kontaktní

Svátek Tří králů je vyvrcholením a ukončením Vánoc. V minulosti chodily 
chudé děti převlečené za tři krále a přinášely požehnání, které zapsaly na rám 
vstupních dveří ve formě písmen K+M+B, za což byli obdarováni. A tuto tra-
dici obnovila v roce 2000 Charita Česká republika ve formě Tříkrálové sbírky, 
která se záhy stala největší sbírkou v České republice.

Dnes opět přicházejí malí i velcí koledníci do našich domácností, křídou 
označují naše obydlí a přináší poselství radosti, naděje a pokoje pro celý rok. V roce 2022 k nám 
přijdou v období 1.–16. ledna, přičemž konkrétní termíny si města a obce našeho regionu 
stanoví samy. Požehnání Tří králů mělo v minulosti ochraňovat stavení i ty, kteří v něm přebý-
vali, a v nelehkém období, které v posledních letech zažíváme z důvodu pandemie, možná ještě 
více rezonuje to, že znamení na dveřích vymezovala také prostor pravdy a spravedlnosti upro-
střed ne vždy přívětivého světa. Proto děkujeme vám všem, že svým darem přinesete trochu 
té „sociální spravedlnosti“ těm, kteří ji potřebují přece jen více než my. A doufáme, že výtěžek 
z koledování bude u nás na Slovácku opět jeden z nejvyšších v celé republice.

„Projekty, které chceme podpořit ze sbírky v  roce 2022, jsou Domácí hospic Antonínek, 
Přímá pomoc občanům Uherskohradišťska, Obnova vozového parku pro terénní služby  
a samozřejmě jsme schopni reagovat na jakoukoliv další potřebu, která se vyskytne“, uvedl Dali-
bor Jirásek, projektový manažer Charity Uherské Hradiště. A Marcela Kokoliová, koordinátorka 
Tříkrálové sbírky, dodává: „Hlavně věříme, že po roční odmlce, kdy jsme z důvodu covidu mohli 
koledovat pouze virtuálně, případně u obchodních center, vás opravdu všechny navštívíme osobně.“

Marcela Kokoliová, Koordinátorka Tříkrálové sbírky

Městský úřad 
Hluk 

sděluje občanům, 
že ve dnech

23. 12. – 31. 12. 
2021 

bude uzavřen:

• městský úřad
• městská knihovna

• informační 
centrum.
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objeví do několika dní.
Až vám pytle dojdou, můžete si na městském úřadě 

vyzvednout nové. Upozorňujeme ale, že z evidenčního systému 
se dozvíme, jestli je opravdu využíváte ke třídění. Pokud 
zjistíme, že jste dosud žádné pytle s  tříděným odpadem 
neodevzdali, naúčtujeme vám za nové pytle poplatek. 

Sleva na poplatku za odpad
Jak už jsme zmínili výše, díky evidenci zjistíme, jak se u nás 

ve městě třídí. Na základě těchto dat pak můžeme v budoucnu 
nastavit spravedlivý systém, abychom odměnili občany, kteří 
poctivě třídí. Ti od nás dostanou slevu na poplatku za odpad. 
Naopak ti, co třídit nezačnou, budou stále platit stejnou výši. 

O  podrobnostech nového systému třídění a  dalších 
změnách vás budeme informovat v  průběhu ledna 2022. 
Věříme, že se aktivně zapojíte a budete se s námi podílet na 
vzniku města s minimem odpadu.

Zdeněk Botek, místostarosta

Zkušební provoz adresného třídění papíru a plastu 
V letošním roce vstoupil v účinnost nový odpadový zákon, 

který městům i obcím radikálně navyšuje poplatek za ukládání 
směsného komunálního odpadu (SKO) a  velkoobjemového 
odpadu (VO) na skládku. V současné době platí města a obce 
500 Kč za každou tunu SKO a VO. Při nesplnění skládkovacích 
limitů (200 kg/občan v  roce 2021) se poplatek navyšuje na  
800 Kč za každou tunu navíc. V  průběhu následujících let se 
tato částka může vyšplhat až na 1 850 Kč.

Každý občan našeho města v  průměru minulý rok 
vyprodukoval 252 kg SKO a VO. Pokud se letos nic nezmění, 
zvýšeným poplatkům se nevyhneme. Proto jsme se rozhodli 
podniknout změny, které nám pomohou získat kontrolu nad 
našimi odpady. Od 1. února 2022 chceme zahájit zkušební 
provoz adresného třídění papíru a plastů. 

Pytlový sběr papíru a plastu z rodinných domů
Pytlový sběr papíru a  plastu z  rodinných domů už u  nás 

funguje delší dobu. Chceme se ale v  této oblasti posouvat dál 
a  prvním krokem bude zkušební provoz zavedení evidence 
těchto vytříděných odpadů. Každá domácnost od nás dostane 
etikety s  QR kódy, které se budou lepit na naplněné pytle. 
Naplněný a  označený pytel pak postavíte před dům, jak jste 
zvyklí. 

Pracovník svozové společnosti pak QR kód načte do 
evidenčního systému, kde se následně propíší informace 
o  domácnosti, druhu odpadu i  jeho množství. Díky tomu 
získáme ucelený přehled o odpadech v našem městě a můžeme 
tak efektivně nastavit další kroky do budoucna. 

Pytlový sběr papíru a plastu z bytových domů 
Současně také rozšíříme pytlový sběr papíru a  plastu i  na 

bytové domy. Každá domácnost, která bude mít zájem, od 
nás dostane pytle s QR kódy, do nichž může třídit. Večer před 
svozem naplněný a  označený pytel přinesete ke kontejnerům 
a svozová společnost se o zbytek postará. Svoz bude probíhat 
v  ranních hodinách, aby byly pytle u  kontejnerů co nejkratší 
dobu. I  nadále však mohou občané využívat kontejnerů jako 
doposud, zde se nic nemění.

Správně naplněné a označené pytle
Ať už bydlíte v rodinném domě, nebo v bytě, noste ven pouze 

správně naplněné a označené pytle. Je důležité, abyste etiketu 
s QR kódem na pytel nalepili až poté, co ho naplníte. Jinak by se 
mohla roztrhnout a kód by se nemohl načíst. Jak takový správně 
naplněný a označený pytel vypadá, si můžete prohlédnout na 
fotce. 

Distribuce pytlů a QR kódů
Pytle i etikety s QR kódy si budete 

moci vyzvednout na začátku roku 
2022, o  způsobech distribuce vás 
budeme informovat podle aktuální 
epidemiologické situace. Současně 
také získáte přístupové údaje ke 
svému odpadovému účtu, do kterého 
se na www.meneodpadu.cz přihlásíte. 
Tam se pak kdykoliv můžete podívat 
na stav svých vytříděných odpadů. 
Načtená data ze svozu se v  systému 

AKTUALITY

http://www.meneodpadu.cz
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všechny, kteří se rádi podělí o  krásu úrody. Do nového roku 
vám všem přejeme hodně zdaru při práci na zahrádkách a zá-
humenkách, ať plni síly zdárně sklízíte bohatou úrodu a, přede-
vším chceme popřát pevné zdraví, štěstí a spokojenost.

Hlučtí zahrádkáři 

Výstava ovoce, zeleniny, květin a jiných výpěstků
Všichni drobní pěstitelé měli letos konečně příležitost vysta-

vit své ovoce, zeleninu, květiny a další výpěstky. V loňském roce 
nám sice situace nepřála, ale i tak výstava proběhla díky vstříc-
nosti paní ředitelky Mateřské školy Hluk v prostorách školky 
a potěšila především děti. 

Letos se výstava konala v prostorách bývalé obecní hospody. 
Sešlo se přes 237 vzorků od 31 vystavovatelů. Výstava byla opět 
jak pro veřejnost, tak i pro děti mateřské a základní školy. Poko-
chat se krásou a štědrostí přírody přišlo na 156 dospělých a 140 
dětí. Tradičně, jako i  v  předchozích ročnících, v  neděli před-
vedly děti z mateřské školy tematické pásmo k výstavě. Velmi 
si vážíme především podpory všech vystavovatelů, kteří vzorky, 
tedy plody své pilné práce na zahrádce, věnují a mnozí již od 
doby pořádání výstavy. Poděkování patří městu Hluk a  všem 
dalším za podporu, kteří výstavy zařizují a aranžují.

Letošní ročník je zdárně za námi, příroda nám přála a úroda 
byla bohatá a my už se těšíme na další ročník. Budeme rádi za 

Při dodržení nastavených aktuálních epidemických opatření 
navštívili knihovnu koncem listopadu na knihovnické lekci žáci 
z  třídy 5. A. Dětem byla představena současná literatura pro 
mládež, zaměřená na knihy, které jsou oblíbené a hodně čtené 
právě mezi jejich vrstevníky. Tipů bylo snad dost, stačí si už jen 
něco vybrat a pustit se do čtení. 

Po celý rok byly do fondu knihovny pravidelně nakupová-
ny nové knihy, a  to jak pro dospělé, tak i  pro dětské čtenáře. 
Rozšířena byla nabídka interaktivních mluvících knih z  edice 
Kouzelného čtení. Koncem roku byly také pořízeny další spole-
čenské hry, které je možné si v knihovně rovněž vypůjčit.

Více o nových knihách a dění v knihovně najdete na webo-
vých stránkách knihovny: www.hluk.knihovna.cz.

Romana Jančová, knihovnice

Podzim v knihovně
Jak bylo a co se událo na podzim v knihovně?
Už tradicí se stala podzimní cestovatelská beseda s Márový-

mi. Cílem letošní výpravy byla Amerika a  Havajské ostrovy. 
Prostřednictvím fotografií a videí jsme pomyslně procestovali 
všechny nejznámější národní parky západu USA. S humorem 
sobě vlastním nám pan Jiří Mára prezentoval svůj pokus o ha-
zard v Las Vegas, projeli jsme Hollywood a přijali jsme pozvání 
na exkurzi do proslulé věznice Alcatraz na ostrově u San Fran-
cisca. Ani přírodní krásy a pláže Havajských ostrovů žádného 
z přítomných nezklamaly.

Ve spolupráci se spolkem PRO RADOST HLUK se usku-
tečnil začátkem listopadu další kurz háčkování Šikovný háček. 
Tentokrát se nesl v duchu Vánoc a vánočních ozdob, háčkovaly 
se převážně vánoční hvězdičky. Přítomny byly nejen již stálé 
návštěvnice těchto kurzů, ale řady doplnily i nové tváře, dokon-
ce i dvě mladší děvčata.

Ve čtvrtek, 11. listopadu a ve středu 8. prosince přišly do 
knihovny předvést své čtenářské dovednosti děti z 2.B a 2.A 
třídy. Seznámily se s historií knihovny, ale i s jejím současným 
provozem. Protože to jsou už letošní druháčci, knihu z projektu 
„Už jsem čtenář – knížka pro prvňáčka“ dostaly v červnu, na 
konci školního roku. Byla to kniha spisovatelky Michaely Fiša-
rové, První školní výlet. Krátce jsme si společně tento příběh 
prvňáčků připomněli. Následovalo čtení, každý přečetl úryvek 
z knihy, podepsal slib a mohl být oprávněně pasován na čtená-
ře. Děti byly šikovné, moc se snažily a všichni jsme si to společ-
ně příjemně užili. Dnes už jsou v knihovně vystaveny i obrázky 
od pasovaných dětí, a to vždy ukázka oblíbené knihy doplněná 
vlastní ilustrací. 

AKTUALITY

http://www.hluk.knihovna.cz
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Misijní neděle
Tak jako každý rok se i letos předposlední neděli v říjnu usku-

tečnila Misijní neděle.
Děti v  průvodu přinášely obětní dary a  společně jsme se 

modlili za všechny kontinenty světa.

Závěrem bych vám všem chtěl popřát poklidné prožití adven-
tu, požehnané Vánoce a hodně zdraví a Božího požehnání do 
nového roku.

Josef Kolísek

Informace z farnosti
Rozpis bohoslužeb o Vánocích  

    (pokud covidová situace dovolí)

24. 12. 2021 Štědrý den 15.00 dětská mše svatá
 22.30 půlnoční mše svatá
25. 12. 2021 Slavnost Narození Páně 8.00 a 10.30 mše svaté
 Od 14.00 do 17.00 prohlídka betléma
26. 12. 2021 svátek sv. Štěpána prvomučedníka
 8.00 a 10.30 mše svaté
 Od 14.00 do 17.00 prohlídka betléma

Betlém bude pro veřejnost otevřený ještě 1. 1. a 2. 1. 2022 od 
14.00 do 17.00 hodin.

Ohlédnutí za uplynulým čtvrtletím

Farní den
V  neděli 19. září odpoledne se ve farní zahradě uskutečnil 

farní den. Při této příležitosti oslavil Otec Josef své 70. naroze-
niny. Zájem farníků byl obrovský. Zahrada připomínala velké 
mraveniště lidí, kteří se chtěli bavit. Pro všechny bylo připra-
vené bohaté občerstvení. Pro děti byl přichystaný skákací hrad, 
pro odvážné prohlídka věže. Doufejme, že se akce uskuteční 
v tak velkém počtu i příští rok.

Sbírka pro Antonínek
V sobotu 18. a v neděli 19. září se při mších svatých uskuteč-

nila sbírka na podporu hospice Antonínek. Vybralo se 29 325 
Kč. Díky za přispění, nikdy sami nevíme, jestli nebudeme služ-
bu tohoto hospicu potřebovat.

1. svaté přijímaní
V krásně slunečné neděli 26. 9. při hlavní mši svaté v 10.30 

hodin přijalo šest dětí první svaté přijímaní. V  nazdobeném 
kostele, za doprovodu malé scholy byla tato mše svatá vskutku 
slavnostní.

Svátek sv. Václava
Při příležitosti svátku patrona české země přijel do Hluku no-

vokněz P. Milan Werl. Byl hlavním celebrantem při mši svaté, 
kterou zakončil novokněžským požehnáním.

FARNOST
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a ženský sbor Netáta. Samotnou besedu u cimbálu doprovázela 
Cimbálová muzika Strýci ze Strání. Přestože účast hlucké veřej-
nosti nebyla tak hojná jako předešlé roky, vystupující a přítom-
ní si besedování náramně užili.

IMat

V polovině října se v hlucké tvrzi uskutečnila již tradiční be-
seda u cimbálu organizovaná folklorním souborem Dolňácko 
a Spolkem pro radost. Tak jako každoročně, i letos byl připra-
ven bohatý program. Po více jak roce covidových opatření měl 
příležitost vystoupit folklorní soubor Hluboček, představil se 
folklorní soubor Javorina, cimbálová muzika Mladí Bruštíci 

Říjnové besedování u cimbálu

Další představení se uskuteční v  příštím roce v  Nivnici 
a v Dolním Němčí. Doufejme…

A pokud nám situace dovolí, uvidíme se 27. února 2022 zno-
vu v Hluku, tentokrát v sále kina.

Těšíme se na vás, váš Bumbác

Co nového u divadelníků?
Od srpnové premiéry objíždíme s naším představením „Slo-

vácko sa nesúdí“ okolní obce. Naším věrným souputníkem je 
cimbálová muzika při ZUŠ, která nás všude doprovází a dotváří 
tu pravou slováckou atmosféru.

Vystupovali jsme v Uherském Brodě a v Tvarožné Lhotě.
Ve Veselí nad Moravou jsme se zúčastnili přehlídky amatér-

ských divadel „Divadelní košt“.

KULTURA
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Dlouhý, Široký a Bystrozraký
Premiérou pohádky Dlouhý, Široký a  Bystrozraký oslavilo 

naše loutkové divadlo Emil 11. výročí svého vzniku. S  prv-
ní gratulací přišel Kašpárek, jenž provázel celým podvečerem 
a který naučil malé i velké diváky narozeninovou písničku. Po 
zhlédnutí klasické pohádky plné čar a kouzel nám zaplněný sál 
zazpíval gratulaci. Se zdravicí a přáním se připojil i bývalý ředi-
tel Domu dětí a mládeže Hluk Mgr. Josef Vaškových a současná 
ředitelka Mgr. Michaela Hrdinová, nechyběl ani zástupce města 
Mgr. Zdeněk Botek. Květinové dary a  nápadité dorty nejrůz-
nějších chutí i tvarů jsme přijali od našich věrných návštěvníků 
a kamarádů.

Jsme rádi, že jsme mohli naše výročí společně oslavit a no-
vou pohádkou potěšit naše nejmenší. Městu Hluk a domu dětí 
a mládeže děkujeme za podporu, návštěvníkům za přízeň. Bez 
vás a vašich dětí je naše radost poloviční. 

IMat

KULTURA
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li hráči všech věkových kategorií. 
Každý, kdo se zúčastnil, dostal 
na památku pexeso a  první tři 
ve své věkové kategorii obdrželi 
i sladkou odměnu. V závěrečném 
kole, kde proti sobě stojí vítězové 
všech kategorií, se utkali Kristýna 
Šobáňová, Ondřej Kadlček a  Eva 
Botlíková. Vítězem tohoto finále 
a  Pexesákem roku se pak po na-
pínavém souboji a  rozdílu pouze 
jednoho páru pexesa stala Eva 
Botlíková, která tak poprvé zís-
kala vytoužený titul Pexesák roku 
a výborný domácí dort.

Tomáš Mareček

Dne 16. října se skauti po dlouhé době setkali, aby mohli 
společně vyrazit za dobrodružstvím do okolí zámku Nový Svět-
lov. Už samotná cesta vlakem byla pro mnohé zážitkem, když 
se vlak pomalu šinul krásnými zatáčkami k Bojkovicím, u kte-
rých zámek stojí. Po příjezdu skauti navštívili zámecký park, 
potkali bratra Víťu v přestrojení za zakladatele českého Junáka 
A. B. Svojsíka. Skrze zábavné hry a aktivity se skauti dozvěděli 
zajímavé informace nejen o Svojsíkovi, ale i o historii Junáka. 
Například to, že minulý rok to nebylo poprvé, kdy byla naše 
činnost přerušena, ale že se tak v minulosti stalo již několikrát. 
Předtím za to ovšem byli zodpovědní nacisti a komunisti, kte-
rým se skauting jako hnutí demokratické a svobodné nehodil 
do krámu. Když skauti vyšli ze zámeckého parku, vydali se 
k nedaleké Mazálkově rozhledně, odkud je neobyčejně krásný 
výhled na krajinu a CHKO Bílé Karpaty. 

O bratrovi Svojsíkovi je také známo, že byl velkým vlasten-
cem. Tuto svou vlastnost dokázal přenést na celé skautské hnu-
tí, a tak byla v roce 2018 hluckými skauty při příležitosti oslav 
výročí založení českého státu zasazena lípa jako náš národní 
strom. Lípu jsme zasadili na Kaštanci, ovšem při nedávné revi-
talizaci se zjistilo, že lípa je ve špatném stavu a musela být vyko-
pána. Všechny skauty, kteří tenkrát lípu sadili, to velmi mrzelo. 
Naštěstí společnost Florstyl s. r. o., která revitalizaci zařizovala, 
se zachovala naprosto profesionálně, a když se dozvěděli příběh 
této lípy, rozhodli se, že nám poskytnou lípu novou. V sobotu 
13. 11. jsme tuto lípu zasadili nedaleko původního místa.

 A o den později, v neděli 14. 11., se uskutečnil další ročník 
dnes již tradičního klání v hraní pexesa. Letos nám obec Hluk 
opět zapůjčila prostory bývalé obecní hospody, za což velice 
děkujeme. Účast byla bohužel slabší oproti předchozím letům, 
pravděpodobně v  důsledku karanténních opatření ve škole.  
To nás ovšem neodradilo a ve třech kolech se proti sobě setka-

Podzim u hluckých skautů

SKAUTI
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Akce v základní škole
Ve čtvrtek 9. září 2021 se konala atletická olympiáda žáků  

1. stupně naší školy. Žáci si změřili svoji rychlost, vytrvalost 
a sílu v lehké atletice na stadionu TJ Spartak Hluk a podali zde 
spoustu vynikajících výkonů. Chlapci i děvčata soutěžili v běhu 
na 50 m, ve vytrvalostním běhu na 400 m, ve skoku dalekém 
a v hodu kriketovým míčkem.

V  pátek 10. září 2021 jsme připravili atletickou olympiádu 
i pro žáky 2. stupně. Žáci soutěžili v běhu na 60 m, ve vytrva-
lostním běhu na 1000 m, ve skoku dalekém a v hodu kriketo-
vým míčkem. I zde byla k vidění spousta vynikajících výkonů. 

V pondělí 27. 9. se uskutečnily volby do školního parlamentu. 
Kandidovalo celkem 25 žáků ze 13 tříd. Ti pár týdnů před volba-
mi vytvořili předvolební plakáty, které byly vystaveny u kanceláře 
ředitelky školy. Na základě těchto předvolebních plakátů se mohli 
žáci-voliči rozhodovat, koho ve školním parlamentu chtějí.

V pátek 1. října mohli žáci poměřit své síly v branném závodě. 
Většinou tříčlenná družstva měla na více než čtyřkilometrové 
trati připraveno od kluků z  canyoningového oddílu Hluk ně-
kolik soutěžních disciplín. Vyzkoušet si bylo možné střelbu ze 
vzduchovky, lanové překážky, transport zraněné osoby, pohyb 
„ve tmě“ nebo zapřemýšlet u drobných hlavolamů. Cílem závo-
du bylo mimo jiné naučit děti spolupracovat při plnění úkolů 
a do cíle se dostat jako jeden tým.

26. října, tedy den před prázdninami, se na naší škole usku-
tečnil Halloweenský den. Žáci i učitelé mohli přijít v tematic-
kých kostýmech. Z každé třídy se vybrali tři žáci s nejlepšími 
a nejoriginálnějšími kostýmy, kteří byli odměněni. Většina žáků 
i učitelů se zapojila a všem se toto zpestření výuky velmi líbilo.

ZŠ 

ŠKOLSTVÍ
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Zprávy z domu dětí
Velmi nás těší, že jsme mohli v letošním školním roce zahájit 

činnost. Do 37 kroužků k nám dochází přes 430 dětí a  zhru-
ba tři desítky dospělých. Měli jsme obavy, jestli se k nám děti 
po loňském dlouhém uzavření vrátí. Naštěstí nám zachovaly 
svou přízeň a cestu k nám našli i noví účastníci. Navíc je znát, 
že dětem zájmová činnost chyběla. Užívají si nejen přítomnosti 
kamarádů, ale s  radostí cvičí, tvoří, tančí, zpívají, programují, 
vaří, dělají pokusy a učí se o přírodě. Nově jsme letos otevřeli 
Myslivecký kroužek, Věda je zábava, Sportík pro kluky a holky 
a Trampolínky pro děti. Od ledna se mohou na trampolínkové 

skákání přihlásit i zájemci z řad dospělých. 
Pro všechny naše členy se i nadále snažíme vylepšovat pro-

středí domu dětí. Téměř celé prázdniny jsme se věnovali dětem, 
přesto jsme na DDM stihli vymalovat některé místnosti a scho-
diště. V průběhu měsíce září jsme také zrekonstruovali učebnu 
keramiky. 

Na začátku října jsme podpořili Domácí hospic Antonínek, 
kdy jsme pomáhali s organizací Drakiády na Svatém Antonín-
ku. 

Konec října se nesl ve znamení oslavy výročí loutkového di-
vadla Emil. To vzniklo při domě dětí před jedenácti lety a pořád 
rozdává radost malým i velkým divákům, za což zaslouží velké 
poděkování a pochvalu. 

Listopad jsme věnovali přípravám výrobků na adventní jar-
mark a na naše vánoční dílničky.

Děkujeme vám za vaši přízeň a podporu a z celého srdce vám 
přejeme hlavně zdraví, štěstí a pohodu. Doufáme, že se v novém 
roce budeme moci setkávat.

za kolektiv DDM 
Michaela Hrdinová

DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE
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Atletický oddíl TJ Spartak Hluk
Letošní rok atletice moc nepřál. Jarní sezóna začala pozdě, 

vypsání soutěží i  závodů bylo mírně řečeno chaotické. Zimní 
příprava byla ze známých epidemický důvodů velmi nedokona-
lá. Děti, od těch nejmenších v přípravkách až po mladší žactvo, 
nemohly trénovat, protože venkovní příprava je pro tuto věko-
vou kategorii z důvodů počasí velmi nevhodná, vnitřní prostory 
sportovišť byly uzavřeny. Nutno podotknout, že stávající situace 
se podepsala jak na letošních výkonech, tak i na ukončení čin-
nosti některých členů.

I přes všechna úskalí a omezení tréninky probíhaly a celý od-
díl se účastnil také závodů. Nutno vyzdvihnout několik jedin-
ců ze staršího oddílu, kteří trénovali na stadionu i v těch hor-
ších podmínkách individuálně. U  těchto trénujících byl vidět 
značný progres ve výkonech a  morálním přístupu ke sportu. 
Zážitkem pro všechny byl trénink překážek za sněžení a vůbec 
v zimě. I samotní sportovci k radosti trenérů přišli na to, že tré-
novat se dá, a taky může i ve ztížených podmínkách. Po letech 
se rozcvičili také trenéři, když zametali zasněžený atletický ovál. 

S  jarem, kdy se začala situace uvolňovat, vrátily se tréninky 
pro všechny oddíly do jakéhosi skoro normálu. Ovšem s  tím, 
jak se vše chtělo hekticky dohnat, vzniklo i několik závažných 
chyb či omylů. Jedním z nich bylo vypsání termínů krajských 
kol. Tato informace k  nám vůbec nedorazila, tak jsme přišli 
o účast v prvním kole, možné získané body, a hlavně o radost 
mládeže z možnosti si opět zasoutěžit.

První soutěží v  letošním roce byla domácí oddílová soutěž 
v  rámci projektu Českého atletického svazu s  názvem Atleti 
spolu. Zde se opět na domácím stadionu po dlouhé době zá-
vodilo. Fotografie a záběry z tohoto závodu našeho oddílu byly 
vysílány i v ČT. Nešlo zde ani tak o výsledky, ale spíše o prezen-
taci atletiky jako sportu.

Abychom nepřišli o  možnost závodit, tak jsme jako druž-
stvo byli pozváni do Holešova na soutěž nižší kategorie s tím, 
že družstvo bude závodit mimo soutěž. Počasí výborné, chuť 
závodit velká a  výsledky velmi dobré. Vypisovat zde výkony 
všech závodníků a disciplín by bylo nad možnosti místa k tis-
ku. Všechny výsledky uvádíme na internetových stránkách 
TJ Spartak Hluk. Snad jen excelentní výkon Julie Pospíškové 
v hodu míčkem 54,40 m. Také štafety, i když jejich složení neby-
lo optimální, zaběhly velmi dobré časy. 

Dalším závodem bylo 2. kolo krajského poháru v Otrokovi-
cích. Počasí opět krásné i  výkony lze považovat vůči ne opti-

mální přípravě za dobré. Ovšem zde, tak jak se stává i v jiných 
sportech, jsme doplatili jako družstvo i jednotlivci na specifický 
výklad pravidel pořadatelem. Nepomohl ani protest. Nebylo 
nám přiznáno mnoho bodů, tak jsme odjížděli hodně zklama-
ní a nazlobení z velké nespravedlnosti. Klobouk dolů, že naše 
mladé sportovce to neodradilo. Tímto bezprecedentním roz-
hodnutím jsme ztratili možnost na dobré umístění v  soutěži 
a vlastně i snahu posunout se v tabulce do vyšších pater. Tento 
„přehmat“ byl později řešen a bylo nám dáno za pravdu, ale už 
se to nedá vrátit, musíme se s tím smířit. Je to také zkušenost, 
byť negativní.

Mnoho dalších soutěží a  závodů bylo odvoláno a  neustále 
překládáno, takže reagovat ze dne na den a zorganizovat účast 
bylo většinou nemožné. 

I náš oddíl zorganizoval přes všechna úskalí jeden podzim-
ní závod s názvem Hlucká míle. Bylo vypsáno několik běhů na 
různé vzdálenosti ve více věkových kategoriích. Od těch nej-
menších až po kategorii dospělých. I  zde se potvrdil letošní 
trend – malá účast. V nejmladších kategoriích byla účast největ-
ší. Navíc na námi vybraný volný termín bylo přeloženo mistrov-
ství Moravy a Slezska v žákovských kategoriích. Z toho důvodu 
nepřijelo více závodníků z okolí. Přesto se zúčastnili mladí atleti 
z  Uh. Brodu a  pár jedinců z  Uh. Hradiště. Závod byl vypsán 
jako otevřený, tak se mohl zúčastnit kdokoliv. Tady nás trochu 
mrzí, že z „domácích“ se na našem hezkém stadionu zúčastnilo 
málo mladších, starších i nejstarších obyvatel Hluku. Věříme, že 
při dalším ročníku to bude zase lepší. 

Hlucká míle přinesla hodně hezkých výkonů a spokojených 
dětí. Možná i medaile a ceny, které ti nejlepší startující získali, 
udělaly radost a budou je motivovat k dalším výkonům. Malou 
pozornost si odnesli všichni startující. Zde je nutné poděkovat 
všem sponzorům, děkujeme.

Dalším závodem byl memoriál Květoslava Tichavského 
v Uherském Hradišti. Zde byla přihlášena do dvou disciplín Si-
mona Zimčíková v kategorii mladších žákyň (běh na 60 a 150 
m). V obou disciplínách zvítězila v časech 8,74 s. (60 m) a 21,06 
s. (150 m). 

Asi tím nejlepším, čím se můžeme pochlubit, je zařazení naší 
závodnice Simony Zimčíkové do krajského výběru mladšího 
žactva. Jejími nejlepšími disciplínami jsou běhy na 150 a 300 m. 
V mezikrajovém utkání v Olomouci vybojovala na trati 150 m 
krásné 5. místo v čase 20,75 s. a ve štafetě 8x200 m mix zaběhla 
velmi kvalitně svůj úsek a dopomohla tak štafetě ke 3. místu.

SPORT
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Ve starších kategoriích máme jen dva mužské zástupce. Zde 
velmi dobrých výsledků na vytrvaleckých tratích dosahuje Jiří 
Světinský. Jen několik letošních výsledků. Velmi dobrým vý-
sledkem je jeho osobní rekord na půl maratonu v Hradci Králo-
vé v čase 1:17.32. Dále pak Slovácký běh na 10 km v UH v čase 
34:58. A dvě velmi dobrá umístění v bězích – Horňácká pěta-
dvacítka 2. místo a Žhavá 21 v rámci Slováckého léta – 1. místo.

Je ale nutné zmínit celkový výkon družstva žákyň, i když ne-
mělo možnost ukázat své výkony ve všech soutěžních kolech. 
Složení družstva starších žákyň: Karolína Bojková, Benedikta 
Kočí, Natálie Žůrová, Tereza Kadlčková, Simona Zimčíková, Ju-
lie Pospíšková, Patricie Burdová, Kristina Matoušková, Markéta 
Žandovská, Sára Michálková, Lucie Kučerová.

Smůlu mají chlapci. Nejen tím, že v oddíle převažují dívky, ale 
pro jejich malý počet nelze postavit a do soutěže přihlásit druž-
stvo. Přesto dvojice zástupců, Dan Nemrava a Matěj Lebloch, 
podává velmi dobré výkony a bez problému by získávala body 
do soutěže.

Pro tréninkovou skupinu starších a  mladších žáků a  žákyň 
oddíl uspořádal podzimní soustředění, které se uskutečnilo ve 
Vizovických vrších v areálu Penzionu Revika. Žádné centrum 
města, ale hezky u lesa. I když počasí už nebylo úplně letní (za-
čátek listopadu), přesto se vydařilo. Nejen po sportovní stránce, 
ale i pro kolektiv to bylo dle vyjádření trenérů výborné. I ode-
zvy samotných atletů jsou pozitivní a věřím, že se těší na další 
společnou přípravu. Ovšem slibujeme opět pot, únavu, disciplí-
nu, a také smích a legraci. Také bychom rádi příští soustředění 
rozšířili o více mladých atletů. Zde je ovšem nutno počítat i s fi-
nančním přispěním rodičů, tak jako to bylo v tomto případě, za 
což jim náleží poděkování. 

Závěrem informace o provozu samotného klubu. Z letošních 
finančních zdrojů se podařilo dovybavit oddíl nejvíce potřeb-
ným materiálem, takže je možno říct, můžeme provozovat 
a  trénovat skoro všechny disciplíny. A  drobné nedostatky se 
doladí v příštím období. Touto cestou děkujeme městu Hluk za 
podporu klubu.

K dnešnímu dni má oddíl 77 členů. Někteří sice nejsou ak-
tivní, někteří končí, ale noví přicházejí. Děkujeme také všem 
rodičům, kteří se spolupodílejí na dopravě k soutěžím.

Tímto opět všechny zveme ke sportování v našem oddílu.

Kontakty a  informace: https://www.sporthluk.cz/tj-spartak/
oddily/atletika/

Email: atletika.hluk@gmail.com
Vladimír Krhovský

 

Otevíráme pro vás novou pohřební službu v Uherském Hradišti.  
 

Najdete nás na Otakarova 81, 686 01 Uherské Hradiště. 
 
 
 

SPORT
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Přezdívka Medveď
Už v šesti letech jsem se seznámil s pojmem, co je to přezdív-

ka. Nějaký potměluch mě navedl, abych na kluka z našeho kon-
ce zavolal: „Kula Boršičan“. Já v domnění, že to bude náramná 
sranda, jsem to provedl. Vzápětí jsem od něj dostal takovou fac-
ku, že se mi zatemnilo před očima. Tak jsem názorně pochopil, 
co je to přezdívka. 

Některé přezdívky mně v pozdějším věku tak „vrtaly hlavou“, 
že jsem začal po jejich původu pátrat. Zjistil jsem, že přezdív-
ky jsou dvojího druhu. Ta první je hanlivá, urážlivá a škodoli-
bá, která se adresátu pochopitelně nezamlouvá. To byla moje 
zkušenost. Další druh přezdívek vznikal při větší četnosti pří-
jmení. Jmenovaní se na přezdívku nezlobili, protože pomáhala 
k  jejich identifikaci. Například podle řemesel to byli: Studňář, 
Lázeňský, Klobúčník, tyto přezdívky se přenášely i na potom-
ky. Kuriozitou bylo, když hostinský s přezdívkou Pivňák se dal 
úředně přejmenovat na Pivnického, protože jedna hospoda už 
měla majitele stejného příjmení. Když jsem o tomto problému 
přemýšlel, tak mě napadlo, proč přezdívají jednomu staršímu 
klukovi jménem Francek „Medvěď“.

Francek byl nenápadný slušný kluk, menší podsadité postavy 
a tělo měl samý sval a mimořádnou sílu v rukou a prstech. Byl 
málomluvný, stále zamračený, mluvil úsečně, jako nějaký „Os-
travak“. Povahou byl, jak se říká, dobrák od kosti a ani mouše 
by neublížil. V hospodě často vyhrával sázky v přetahování na 
prsty a to posilovalo jeho sebevědomí siláka. To všechno jsem 
o něm věděl, ale jak přišel k přezdívce, jsem se dověděl až od 
strýčka, který pro svou výřečnost byl přezdívaný „Lapajda“. Při 
vhodné příležitosti jsem se rovnou zeptal:

„Strýčku, proč tom Franckovi sa říká „Medvěď“?“ Strýček 
s radostným úsměvem začal zdlouhavě vyprávět:

 „Ja synku, to bylo tak… No to ti mosím pěkně povykládat od 
začátku. Na púti u Antoníčka byli komedianti s takovým men-
ším cirkusem a velikým medveděm. Hlavní číslo toho cirkuso-
vého představéňá, co tam prováďali, byl zápas s tým medveděm 

o tisíc korun, to bylo tehdá peněz.
K  tomu zápasu sa z  obecenstva mohl přihlásit dobrovolník 

a popasovat sa s tým medveděm. Tolik peněz lákalo, dobrovol-
níci byli, ale všeci dycky prohráli a měli z  toho enom ostudu 
a né peníze. Ti komedianti to měli velice chytro vymyšlené tak, 
aby to medveď dycky vyhrál. Na plac ho dovedli na řeťázku 
s obojkem, na tlamě měl náhubek, aby nemohl kúsat, a postave-
ný byl výhružně na zadních nohách.

Francek sa s nikým neradíl a  šel po púťovéj mši sa podívat 
na ten cirkus, kerý byl v uctivéj dálce od kostela, aby nerušili 
modléní v kostele.

Zaplatil si stupné a vešel do cirkusáckého stanu, kde už bylo 
plno nedočkavců. Když už dopředku vyzývali dobrovolníka 
k zápasu, hned sa přihlásil, aby ho nekdo nepředběhl. Kome-
dianti ho přijali a hned sa ptali, lesti má křivák. Také že ho měl. 
Šak víš, jak sa říká, každý všivák má mět křivák. Křivák mosel 
dát komediantom do úschov, aby ho nemohl nejak záludně při 
zápasu použit. No a potem došlo k tomu zápasu, kdy měl zápas-
ník medveďa složit na zem z toho postoja na zadních nohách. 

Francek sa octl zoči-voči tom medveďovi, nechytál ho jak 
šeci ostatní zápasníci, co prohráli, za tlapy nebo kožu. Chytl ho 
svýma železnýma prstama za ušiska a vší silú zakrútil. Medveď 
bolestně zařvál a sedl na řit, vyškubl sa komediantovi z řetázku 
a alou pryč ze stanu. Diváci řvali smíchem, tleskali a jednohlas-
ně křičali: „On to vyhrál, vyhrál!“

No byla z toho pěkná šlamastika. Komedianti nechtěli přijat 
prohru a vyplatit peníze. Dokonca chtěli náhradu za poraněné-
ho medveďa, že má natrhnuté ucho a že to nebyl fér zápas. No, 
abych to dopověděl. Peníze Franckovi komedianti nedali a od 
téj doby sa Franckovi říká Medvěď.“

Podle výše uvedeného rozdělení přezdívek měla patřit tato 
mezi ty škodolibé, zřejmě ze závisti od těch slabčáků, co mu 
jeho úspěch záviděli. Franckovi přezdívka nevadila ani nelicho-
tila, zůstal nadále svůj, jako by se nic nestalo.

František Libosvár

VZPOMÍNKOVÉ VYPRÁVĚNÍ



18

4 / 2021

Odešel jsi, jak si osud přál, však v našich srdcích 
žiješ dál. 
Dne 10. října 2021 je pro nás smutné 1. 
výročí, co nás navždy opustil manžel, tatínek 
a dědeček, pan Josef Novák. Za tichou 
vzpomínku děkuje manželka, dcery Markéta 
a Jana s rodinami.

Zastavilo se srdce, klesly její pracovité ruce.
Dne 14. října 2021 uplynulo osm let, co nás 
navždy opustila naše drahá maminka, babička 
a prababička, paní Marie Bachánková. 
S láskou a úctou vzpomínají syn, dcery 
a snacha s rodinami.

Dne 22. října 2021 jsme si připomněli  
1. smutné výročí úmrtí našeho tatínka, dědečka 
a pradědečka, pana Josefa Křápka. S láskou 
vzpomínají manželka, dcera a syn s rodinami.

Dne 26. října 2021 by se dožil 90 let pan 
Stanislav Kašpara, bývalý ředitel Komunálu 
v Hluku. Za tichou vzpomínku děkují dcera 
a syn s rodinami.

Dne 3. listopadu 2021 jsme vzpomněli  
1. smutné výročí úmrtí paní Marie 
Štefaníkové. Za tichou vzpomínku děkuje 
rodina Kašpaříkova a Podškubkova.

Dne 10. listopadu 2021 jsme vzpomněli 
nedožitých 80 let pana Martina Kadlčka.  
Za tichou vzpomínku děkují manželka, syn 
a dcera s rodinami.

A láska zůstala, ta smrti 
nezná…
V sobotu 13. listopadu 
uplynulo už 7 smutných roků, 
co nás navždy opustila naše 
milovaná maminka, manželka, 
sestra, švagrová a teta, paní 

Alena Šimčíková.
V dubnu jsme také vzpomněli 15. výročí úmrtí 
našeho tatínka a dědečka, pana Františka 
Soviše, a v květnu 22. výročí úmrtí naší 
maminky a babičky, paní Ludmily Sovišové.
 S láskou, úctou a velkou vděčností vzpomíná 
a nikdy nezapomene celá rodina Šimčíkova, 
Jančova a Sovišova.

To, že se rána zahojí, je jen zdání, v srdci bolest 
zůstává a vzpomínání. 
Dne 14. listopadu 2021 to byl 1 rok, co nás 
navždy opustil náš milovaný manžel, otec 
a dědeček, pan Josef Malinovský. S láskou 
vzpomínají manželka a děti s rodinami.

Jen láska zůstane, ta smrti nezná. 
15. listopadu 2021 to bylo již 5 let, kdy tak 
nečekaně zemřel můj drahý životní partner, 
pan Jaroslav Šimčík. Stále na něj vzpomínám 
a nemůžu tomu uvěřit, že odešel. Partnerka 
Marie Bačová.

Dne 15. listopadu 2021 jsme vzpomněli  
11. výročí úmrtí našeho drahého manžela, 
tatínka, dědečka a pradědečka, pana Antonína 
Kupce. Za tichou vzpomínku děkují manželka 
a dcery s rodinami.

Dne 25. listopadu 2021 jsme vzpomněli  
4. výročí úmrtí pana Jaroslava Dohnala.  
Za tichou vzpomínku děkují manželka a děti 
s rodinami.

Jiří Prajza 
Nezemřel jsem, neboť vím, že budu žít stále 
v srdcích těch, kteří mě milovali.  
S láskou manželka Renata, syn Jiří, dcera 
Kateřina a přítel René.

Kdo v srdcích žije, neumírá. 
Dne 12. prosince 2021 tomu bylo 9 let, co nás 
navždy opustil můj drahý manžel, tatínek, 
dědeček a pradědeček, pan Ladislav Horňák. 
S láskou a úctou vzpomínají manželka a děti 
s rodinami. 

Dne 12. prosince 2021  jsme vzpomněli  
100. nedožité narozeniny naší drahé maminky, 
babičky a prababičky, paní Marie Míškové. 
S láskou vzpomínají dcera a snacha s rodinami.

Kdo Tě znal, vzpomene, kdo Tě měl rád, 
nezapomene. 
Dne 20. prosince 2021 vzpomeneme 33. výročí 
úmrtí pana Františka Mitáčka. Za tichou 
vzpomínku děkuje dcera Marie s rodinou 
a rodina Slavíkova.

VZPOMÍNKY
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Kdo byl milován, není 
zapomenut.
Dne 16. prosince 2021 
vzpomeneme 21. smutné výročí 
úmrtí naší drahé maminky 
a babičky, paní Anežky 

Šimčíkové. V květnu jsme vzpomněli 7. výročí úmrtí našeho 
tatínka, dědečka a bratra, pana Jaroslava Šimčíka. S láskou 
vzpomínají děti s rodinami a všichni, kdo je měli rádi.

Dne 23. prosince 2021 vzpomeneme nedožité 
90. narozeniny našeho tatínka, dědečka 
a pradědečka, pana Františka Malůše.  
20. ledna 2022 tomu bude 7 let, co není mezi námi. 
S láskou vzpomínají dcera a syn s rodinami.

Neplačte již moji drazí, že mne není víc, až i vás 
Bůh povolá, přijdu já vám vstříc. 
Dne 25. prosince 2021 uplynou tři roky, co nás 
navždy opustila paní Marie Šimčíková. S úctou 
a láskou stále vzpomínají vnučka Jitka, pravnuci 
Romana a Filip.

Dne 29. prosince 2021 uplynou 3 roky od úmrtí 
pana Václava Dufky a dcery Ivany 4 roky. 
Věnujte s námi tichou vzpomínku. Manželka, 
dcera Jitka, vnuci a pravnuci. 

Dne 1. ledna 2022 uplyne již 10 let od úmrtí 
MVDr. Jana Dufky. Vzpomíná manželka a děti 
s rodinami.

Kdo v srcích žije – neumírá. 
Dne 4. ledna 2022 vzpomeneme 15. smutné 
výročí úmrtí pana Josefa Basovníka. S láskou 
vzpomínají manželka a děti s rodinami.

Dne 25. ledna 2022 uplyne 15 let, co nás navždy 
opustil náš milovaný manžel, tatínek, dědeček, 
bratr, švagr a strýc, pan Antonín Sýkora.  
Za tichou vzpomínku děkuje celá rodina.

Léta plynou, ubíhá čas, vzpomínky na Tebe, 
maminko drahá, zůstávají v nás. 
Dne 11. ledna 2022 si vzpomeneme 29. výročí 
úmrtí paní Marie Pospíškové. S láskou 
vzpomínají dcery s rodinou.

Dne 25. ledna 2022 vzpomeneme nedožitých  
93 let našeho tatínka, dědečka a pradědečka, 
pana Františka Hájka. 26. května 2022 
vzpomeneme 10. výročí od jeho úmrtí. S láskou 
vzpomínají dcery s rodinami. Děkujeme všem 
za tichou vzpomínku.

BLAHOPŘÁNÍ

Dne 11. října 2021 se dožila 85 let naše 
maminka, babička a prababička, paní Marie 
Křápková. Všechno nejlepší, hodně štěstí, 
zdraví, lásky a Božího požehnání přeje dcera 
a syn s rodinami.

Dne 26. ledna 2022 oslaví naše maminka, 
babička a prababička, paní Marie Hájková, své 
90. narozeniny. Do dalších let všechno nejlepší, 
hodně zdraví a Božího požehnání ze srdce přejí 
dcery s rodinami.

VZPOMÍNKY, BLAHOPŘÁNÍ

NAROZENÍ

Září 
Damián Wirgel 
Mia Pospíšková 
Christian Christodoulou 
Zuzana Nováková 
Karolína Krajíčková 

Říjen 
Adam Tibenský 
Pavel Baitar 

Listopad 
Viktorie Ilíková

ÚMRTÍ

Září 
Adéla Prachařová 
Zdenka Pavelková 
Eva Mikulíková

Říjen 
Antonín Kočí

Společenská kronika září – listopad
Listopad 
Ludmila Podlasová 
Miroslava Buršová
František Vaněk
Jaroslav Vlček
Josef Čech



20

4 / 2021

Současné hlucké mužstvo má velký potenciál a  myslím, že 
hodně dobře funguje i  mimo hřiště. Snažíme se hrát útočný 
a technický fotbal, proto dáváme i hodně branek. Ne všechny 
zápasy nám vyšly podle představ. Na závěr sezóny se nám zranil 
brankář, tak jsme museli hodně na tomto postu improvizovat. 
Trenér Vojtěšek je zkušený trenér a zavedl řád v tréninku. To-
máš Minařík je obětavý fotbalový funkcionář, takže zatím nám 
nic neschází.

Trénuješ i mladší žáky. Co Ti to přináší, jací jsou Tvoji svě-
řenci?

Kluci jsou šikovní, což dokazují i výsledky. Trénujeme 3x do 
týdne a já mám radost, že kluci udělali od začátku velký pokrok. 
Tomáše Minaříka znám také z áčka, takže se skvěle doplňujeme. 
Kluky učíme hrát hlavně fotbal, výsledky přijdou v pozdějším 
věku. Pracovat v tomto kolektivu mě baví a mám z této práce 
dobrý pocit.

Jaké jsou Tvé blízké plány a co by jsi chtěl dokázat?
Nejbližší plány jsou vyhrát I. A. třídu, i když Osvětimany mají 

náskok 9 bodů, tak to bude velmi obtížné. Hlavně však chceme 
hrát příští rok krajský přebor, možná někdo odmítne, tak jak to 
bylo i v minulých letech. Jednou odmítl hrát KP i Hluk. V KP 
chceme hrát důstojnou roli v horní polovině tabulky. 

Děkuji za rozhovor.
Antonín Zlínský

Tomáš Martiš – nejlepší střelec I. A třídy skupiny B
Po dvou letech byla zase dokončena I. A  třída skupiny  

B: mužstvo Spartaku Hluk v  něm obsadilo 2. místo hned za 
mužstvem Osvětiman. Je třeba vzít v úvahu, že Osvětimany jsou 
v ekonomickém a organizačním systému přestupů někde jinde 
a daleko v tomto převyšují všechna mužstva této soutěže. Hluk 
uhrál 30 bodů se skóre 55:20. Nejlepším střelcem celé podzimní 
části se stal hráč našeho mužstva Tomáš Martiš, který vstřelil  
19 branek. Dále byli z mužstva Hluku ještě úspěšní Richard Va-
ďura a Adam Zelinka, kteří zatížili konto soupeřů 8 brankami. 
Tomáši Martišovi jsem položil pár otázek. Tomáš se narodil  
18. 2. 1997.

Tome, kdy jsi poprvé zaznamenal zájem o fotbalový míč. 
Jak Tě podporovali a podporují Tvoji rodiče?

Na první trénink jsem přišel do Hluku, když mně bylo 7 let. 
To byla přípravka a ta byla v Hluku jedna. Nyní máme tři pří-
pravky a ti nejmladší začínají už kolem 3 let. Moji rodiče An-
tonín a Eva mě vedli, stejně jako mladšího bratra Romana (ten 
hraje ve Slavkově), k fotbalu a vytvořili nám skvělé podmínky. 
Chodí a jezdí na každý zápas hluckého mužstva, který intenziv-
ně prožívají. 

Kde všude jsi hrával jako mládežník?
Začal jsem hrát v hlucké přípravce a odsud jsem šel do mlad-

ších žáků Slovácka a zároveň do sportovní školy. Je třeba uznat, 
že ve Slovácku jsem se hodně zlepšoval díky odborným trénin-
kům. Hodně mně také dala hra v lize žáků a následně dorostu. 
Ze Slovácka jsem se vrátil do Hluku, kde mimo startování 
v mužích jsem ještě sem tam pomohl výrazně i dorostu.

Kdy jsi hrál poprvé za 
muže. Jaký myslíš, že byl Tvůj 
debut a  kde všude jsi ještě 
kromě Hluku hrál?

Poprvé jsem za muže na-
stoupil v  17 letech, kdy jsem 
byl ze Slovácka na střídavý 
start v  Hluku. Byl to domácí 
zápas proti Nivnici a  šel jsem 
na hřiště v  80. minutě. V  85. 
minutě jsem dal hlavou branku 
na 2:0. Lepší debut jsem si ne-
mohl přát. Kromě Hluku jsem 
hrával i  v  Rakousku, v  klubu 
Ladendorf (6. nejvyšší soutěž), 
a Wetzelsdorf (8. nejvyšší sou-
těž). Po roce a půl jsem se vrá-
til do Hluku. 

Jaký je z tvého hlediska po-
hled na nynější hlucké muž-
stvo, trenéra, vedoucího muž-
stva, včetně organizace čin-
nosti i mimo soutěžní zápas?

SPORT
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vyhlašující proti českým husitům křížovou výpravu. Domácí 
šlechta, která Zikmunda již dříve obviňovala z  nedostatečné 
ochrany a nedodržení slova daného Janu Husovi v Kostnici, je-
hož upálení vnímala jako velkou urážku, tak pochopila skuteč-
ný panovníkův postoj k husitské otázce. 

Přesto (na rozdíl od Čech) valná část moravské husitské 
šlechty dosud zůstávala synu císaře Karla IV. věrná. Nedůvěra 
však byla zaseta. Zmíněná věrnost skončila decimací moravské 
šlechty pod hradbami pražského Vyšehradu 1. listopadu 1420. 
Během bitvy s  oddíly pražských, orebských, žateckých, loun-
ských a táborských husitů král Zikmund obvinil moravské pány 
ze zbabělosti. Ti proto nastoupili na nejnebezpečnějším úseku 
bojů. Výsledek byl zcela katastrofální. Pod hradbami Vyšehradu 
byla zdecimována elita moravské šlechty, včetně zemského hejt-
mana Jindřicha Plumlovského z Kravař. Řada dalších byla zaja-
ta, včetně Haška z Valdštejna a na Ostrohu, což mělo pro další 
osudy husitství na východní Moravě zcela nečekané důsledky. 
Střet krále Zikmunda a českých a moravských husitů vstoupil 
do nové etapy. 

Snad již v polovině roku 1420 vzniká pod vedením Tomáše 
z Vizovic a Bedřicha ze Strážnice na říčním ostrově u Nedako-
nic „Nový Tábor“ (dodnes tento nebyl lokalizován a mohlo se 
jednat přímo o město Uherský Ostroh). Jeho radikální obyvate-
lé na počátku roku 1421 přepadli a vypálili velehradský klášter. 
Husitské oddíly v dalších letech zničily rovněž klášterní kostely 
v Polešovicích a Boršicích, později rovněž augustiniánské pro-
boštství u sv. Klimenta u Osvětiman, dobyli Uherský Brod, kde 
vypálili klášter dominikánů, a pokusili se neúspěšně také o do-
bytí Kyjova či Uherského Hradiště. V únoru 1421 se pak stali 
terčem nezdařené odvetné akce olomouckého biskupa Jana XII. 
zv. Železný (1418–1430) a oddílů rakouských žoldnéřů (jakož 
i  později na jaře 1421 uherských oddílů). V  červnu 1421 do-
mácí šlechta nakonec na sněmu v Čáslavi sesadila Zikmunda 
z českého trůnu. Také moravská zemská šlechta se zde ústy no-
vého zemského hejtmana Viléma z Pernštejna a delegace mo-
ravských stavů zavázala 
vyvázat se z poslušnosti 
Zikmundovi. Panovník 
zareagoval přípravou 
nové křížové výpravy, 
jež měla na podzim 
roku 1421 husitství 
vykořenit. Moravané 
věrni svému slibu z Čá-
slavi se odmítli dostavit 
k Olomouci a připojit se 
ke křížové výpravě na 
Prahu. Zůstali na svých 
hradech a někteří se do-
konce postavili králov-
ské armádě na odpor. 
Panovník zareagoval 

Hluk ve stínu bitev u  Ostrohu aneb Co se stalo na 
polích u Babích hor

Hlucký řídící učitel František Hořínek ve své knize Slovácké 
městečko Hluk (Hluk 1937) přinesl barvitý popis boje „tábori-
tů“ s uherským vojskem vojevůdce Filipa Scolariho (celým jmé-
nem Filippe Buondelmonti degli Scolari), známého jako Pippo 
Spano z Ozory. S hlubokou znalostí reálií Hluku zasazuje pověst 
o bitvě do terénu lesa Hlubočku a okolí Babích hor. Vytváří tak 
plastický obraz válečných událostí roku 1421. Je skutečností, že 
historické děje počátku husitských válek obyvatele středověké-
ho Hluku zajisté zasáhly. A  nemohlo tomu být jinak. Je však 
třeba připomenout, že v tomto konkrétním případě si František 
Hořínek vypomohl románovou fabulací spisovatele a novináře 
Josefa Františka Karase (1876–1931). Jako popis historických 
událostí převzal řádky z  jeho historického románu Záplava 
(Praha, nakladatelství B. Kočího 1919). Toto zpracování bohu-
žel nemá žádnou oporu v pramenech a text mimo jiné obsahuje 
řadu faktických hlubších omylů, včetně popisu smrti ostrožské-
ho pána Haška z Valdštejna. Ten ovšem zemřel až o mnoho let 
později – někdy roku 1452, kdy se ještě podílel na volbě Jiřího 
z Poděbrad zemským správcem. Rovněž velitel Zikmundových 
oddílů Pipo Spano se bitvy patrně nezúčastnil. V době konání 
bitvy měl doprovázet panovníka v Čechách a na Moravě jej spo-
lehlivě zastihujeme až v listopadu 1421 před Olomoucí.

Rovněž předpoklad o dobytí Hluku a jeho vypálení útočícími 
uherskými oddíly je problematický. Je pravdou, že mnoho neví-
me o náboženském přesvědčení tehdejších hluckých pánů - ry-
tířů z Messenpeku a na Hluku. Avšak Jiří z Messenpeku dosáhl 
majetkového vzestupu jako hejtman právě ve službách uher-
ského krále Zikmunda Lucemburského (byl uherským králem 
od 1387, českým králem od 1419, císařem Svaté říše římské v 
letech 1433–1437). Samotný Hluk měl poté roku 1408 získat 
při svém působení u dvora olomouckého biskupa v Kroměří-
ži. Můžeme tedy přinejmenším předpokládat jeho katolické 
vyznání. Každopádně mezi východomoravskou šlechtou pode-
psanou pod stížný dopis, protestující proti upálení Jana Husa, 
hlucké Messenpeky nenalezneme. Jiřího dobrodružný syn Jan 
pak na husitskou stranu přešel dočasně teprve v roce 1430. Zú-
častnil se válečných operací husitů na Slovensku, ale po roce 
1434 jej nacházíme opět ve službách císaře Zikmunda. Lze se 
tak domnívat, že vypalovat majetek svého příznivce císař neměl 
v úmyslu a jeho vojevůdci nejspíše taky. 

Co se v roce 1421 vlastně stalo? Sebevědomý Lucemburk byl 
zjevně přesvědčen, že situaci v zemi po smrti svého bratra Vác-
lava IV. (1378–1419) dostane rychle pod kontrolu. Na Moravě 
se mohl opřít o věrnost všech velkých královských měst (včetně 
Uherského Hradiště). V roce 1420 učinil osudnou chybu, když 
nezamířil přímo do Prahy ke korunovaci, ale naopak nechal ve 
slezské Vratislavi v  březnu 1420 koňmi usmýkat k  husitským 
myšlenkám se hlásícího pražského měšťana Jana Krásu. Dosud 
totiž Zikmund vůči husitům vystupoval opatrně. Díky tomu 
v prosinci 1419 v Brně dosáhl holdu české a moravské šlechty. 
Dne 17. března 1420 (dva dny po popravě Jana Krásy) ale byla 
ve Vratislavi zveřejněna bula papeže Martina V. (1417–1431) 

HISTORIE
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že hlucký dřevěný kostelík byl do roku 1640 bratrskou modli-
tebnou. Po tomto roce se měli mnozí hlučtí obyvatelé, naoko 
katolíci, shromažďovat v Hlubočku v  trati „Kroužek“, aby zde 
prováděli bratrské bohoslužby. Můžeme předpokládat, že se zde 
mohly spojit dvě rozdílné tradice. Vzpomínka na vládu protes-
tantské předbělohorské vrchnosti – mocných pánů z Kunovic 
– a ústní tradice o dávné bitvě v blízkosti městečka. Intenzita 
válečného zážitku roku 1421 se tak nejdříve hluboce „propálila“ 
do kolektivního povědomí zdejších obyvatel. Dále byla předá-
vána jako ústní vyprávění z generace na generaci. Pod vlivem 
nájezdů uherských povstalců, tzv. kuruců, na východní Mora-
vu v  letech 1703–1709, v  kraji již téměř století trápeném vá-
lečnými událostmi, kdy umírali poslední pamětníci vlády pánů 
z Kunovic a časů před vypuknutí třicetileté války let 1618–1648 
a tureckými vpády v  letech 1663 či 1683, tak mohl vzniknout 
rovněž zmíněný spisek hovořící o dávné historii Hluku…

Jiří Mitáček

v  srpnu 1421 rozkazem svým oddílům vedeným nyní Pipem 
Spanem a také olomouckým biskupem Janem plenit statky „ne-
přátel“ na Moravě. 

Dotčená místní tradice však přesto historické kořeny má. 
Můžeme říci, že uvnitř každé pověsti se může skrývat zrnko 
pravdy, jak dokázal již německý archeolog Heinrich Schlie-
mann, objevitel bájné Tróji. V  blízkosti Hluku tak skutečně 
proběhla velká bitva mezi husity a oddíly věrnými Zikmundovi. 
V nadpisu tohoto textu jsem užil názvu „bitva u Ostrohu“. Uči-
nil jsem tak nikoli omylem či náhodou. Jedním z nejvýznam-
nějších husitských center byl jednoznačně Uherský Ostroh, 
bráněný zmíněným Haškem z Valdštejna. Ten již na jaře 1421 
odolal obléhání vojsk olomouckého biskupa Jana. Následně 
uhájil hradby Ostrohu také při mohutném obležení, při němž 
mělo v polovině dubna 1422 hradby města atakovat na čtyřicet 
tisíc mužů uherských a rakouských oddílů osobně přítomného 
krále Zikmunda a  jeho zetě Albrechta Habsburského (pozdě-
ji od roku 1423 markraběte moravského a v letech 1438–1439 
krále českého, uherského a římského). Hluku se však dotýka-
jí nejvíce dvě pozdější zprávy v uherských pramenech (z  led-
na 1424 a června 1427). Ty nás informují, že velitel hradišťské 
posádky Ladislav Blagay se utkal v  rovině nedaleko Ostrohu 
(Oztro) s husitskými oddíly. V čele husitů stáli nejspíše hlavní 
představitelé moravského táborství Bedřich ze Strážnice a To-
máš z Vizovic, který měl v přímém souboji Blagayovi vypích-
nout oko, avšak sám zahynout probodnutý jeho kopím. K bitvě 
mělo dojít někdy v létě 1421 a po tomto datu skutečně Tomáš 
z Vizovic mizí z pramenů.

Můžeme předpokládat, že do kolektivního povědomí míst-
ních lidí a později do ústně předávané tradice se hluboce vryl 
právě opakovaný „bitevní ryk“ blízkých válečných střetnutí 
a  zejména následná zkáza po bitvě, kdy okolní pole byla po-
kryta stovkami, možná tisíci mrtvých těl lidí i koní, jež neměl 
kdo pohřbít. Právě kolektivní paměť je velmi zajímavým, kom-
plexním a  složitým historickým fenoménem, jemuž se již od 
80. let 20. století věnuje historická věda, inspirovaná studiemi 
francouzského historika Pierra Nory (Nora, Pierre: Realms of 
Memory, New York 1996–1998). Podle jeho teorie je to součas-
nost, která vytváří nástroje pro připomínání událostí, přičemž 
nezřídka ignoruje některé události a vymýšlí jiné, či dokonce 
uměle manipuluje s  daty. Německý archeolog Jan Assmann 
pak určil dobu osmdesáti až sta let, tedy tří až čtyř generací, 
jako mezní dobu, kdy umírají svědci určité významné událos-
ti, kterou zažili v  produktivním věku (Assmann, Jan: Kultura 
a paměť. Písmo, vzpomínka a politická identita v rozvinutých 
kulturách starověku. Praha 2001). Současně belgický etnolog 
Jan Vansina při studiu afrických kmenů prokázal existenci ob-
dobí nazývaného „plynoucí mezera“, činící právě uvedených 
osmdesát let (Vansina, Jan: Oral Tradition as History. Oxford 
1985). Během tohoto období se původní ústní tradice začíná 
proměňovat v tradici literární.

Uváděná místní tradice měla být inspirována rukopisem  
z 18. století nalezeným roku 1900 ve vinných búdách pod Babí 
horou. Rolník Matěj Sadílek zde měl objevit švabachem (tedy 
nejspíše kurentem, německým písmem užívaným od 16. sto-
letí až do století 20., v českých zemích převládajícím právě od 
18. století) sepsané staré zápisy z roku 1716 z pera neznámého 
autora. Rukopis měl mimo jiné pojednávat také o skutečnosti, 

Pippo Spano z Ozory
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Připomínka bitvy pod Babíma horama 6. 11. 2021
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